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ë  در دوره مدیریت شما، آنچه بسیار شنیده ایم
نیاز بــه تحــول ساختارهاســت. چقدر بــه این 
معتقدید که نیاز به تحول و خانه تکانی در سینما 

داریم؟
نکته مهــم در مواجهــه با ســینمای ایران، 
برخــورداری از یــک محتوای غنی و ارزشــمند 
بعد از انقاب اســامی اســت که باعث شــده 
ایــن ســینما بــا تغییــر رویکردهــا و افق هــا بــه 
جهــش  و دســتاورد های خوبــی دســت پیــدا 
کنــد، ولی این به هیــچ وجه به معنای نزدیک 
شــدن به تمام اهداف و ایده آل های حاکمیت 
فرهنگی نیســت. در گام دوم انقــاب به لزوم 
حرکت بــر ریل انقاب و ایجاد تحرک انقابی 
در همه بخش های ســینما و هنر تأکیده شــده 
است. ضرورت تحول در ساختار ها و استراتژی 
نیازی اســت کــه همه کارشناســان بــه آن باور 
دارند و برای ایجاد این تحول نیازمند بازسازی 
انقابی هســتیم. با وجــود رهنمود هــای رهبر 
معظم انقاب درباره اهمیت سینما همچنان 
ایــن حــوزه مهــم و مرجــع به صــورت تمــام و 
کمال، پویا و شــکوفا نشــده و مانند بســیاری از 
بخش ها در حوزه ســینما هم مطالبات ایشان 
بــر زمیــن مانــده اســت. بنابــر این معتقــدم ، 
تمام حرکت های فرهنگی و هنری در سازمان 
ســینمایی در عرصــه داخلــی و خارجــی بایــد 
مبتنی بر دستاورد های ملموسی برای سینمای 

ایران، اهالی سینما، مردم و انقاب باشد.
ë  به مشــکلات اشــاره کردیــد که به گمان شــما 

کارشناســان هم آن را می دانند. بــرای اجرا هم 
برنامه ای دارید؟

ایــن برنامه ها باید با کمک اهالی ســینما و 
رسانه شکل اجرایی پیدا کند که بیشترین بخش 
در جهت تحقق حل مشــکات اهالی سینما و 
بــرون رفت از وضعیت موجود اســت. تقویت 
نیروی انسانی جدید، توجه جدی به مضامین 

انقــاب اســامی و دفاع مقدس، دیپلماســی 
فرهنگــی و منافع ملــی و فیلم های اجتماعی 
و کمــدی بــا مضامین ســالم و خانــواده محور 
قطعاً در دستور کار ســازمان سینمایی خواهد 
بود. ساختار سازمان سینمایی از بدو تأسیس با 
همت جناب آقای شمقدری شکل گرفت، اما 
به طور کامل اجرایی نشد. طی نزدیک به یک 
سال گذشته عاوه بر تســهیل گری در ارتباط با 
مشــکات کان سینما، بررسی نقاط ضعف و 
قوت طرح مدون ســازمان سینمایی در دستور 
کار قرار گرفت و در صورت فراهم شدن شرایط 
و رفع مشــکات اقتصــادی به تنــاوب اجرایی 
خواهد شــد. بی شــک اهالی ســینما و رســانه و 
مسئولان فرهنگی برای بروز تحولات در سینما 
باید صبورتر و شکیباتر برخورد کنند. نکته مهم 
در تحلیل فعالیت مدیریت سینمای ایران در 
دولت سیزدهم این است که سینمای ما با فراز 
و نشــیب های بســیاری در 10 مــاه اخیر مواجه 
بوده اســت، البته این فراز و نشیب ها در مسیر 
کار قابل پیش بینی بود. عزمی شــکل گرفت تا 
در دولــت جدید بر اســاس مطالبــات جامعه 
و مســئولان ارشــد نظــام تحــولات و تغییراتی 
برای رشــد، پویایی، ارتقا و اعتای ســینما رقم 
بخورد و طبیعی اســت، هرگونه تغییر و تحول 
ساختاری حتماً، مســتلزم هزینه خواهد بود و 
اصــولاً تحول و تغییر ســاختارهای معیوب به 

طور طبیعی، برخی را نگران خواهد کرد.
مسلماً سینمای ایران هم به لحاظ ساختار 
اداری و هم محتوا، نیازمند بازنگری، بازسازی 
و جراحی است و این مطالبه ای است که وجود 
دارد؛ ســینمایی که هم مؤلفه هــای فرهنگی و 
ملی داشته باشد و هم از جهت استانداردهای 
و  داخلــی  اقتصــاد  هــم  و  تکنیــک  فــرم، 
بین المللــی و گیشــه موفــق باشــد ســینمای 
مطلــوب ماســت. طبیعــی اســت جراحــی و 

ë  در ابتــدا درباره رویکرد دفتر موســیقی
در  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت 
دولــت ســیزدهم توضیــح دهیــد؟ چــه 
برنامه ریزی و تغییراتی در این خصوص 

انجام گرفته است؟
فعالیت هــای  جدیــد  دوره   
دفترموســیقی، مصادف شــد بــا فروکش 
کــردن شــیوع کرونــا و آغــاز فعالیت های 
واکسیناســیون  توســعه  و  اجتماعــی 
از دی  ایــن اســاس تقریبــاً  بــر  عمومــی. 
مــاه ســال قبــل، اجراهــای صحنــه ای بــا 
ظرفیت 30 درصد ســالن ها آغاز شد، اما 
با مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا این 
ظرفیت هــا افزایــش پیــدا کــرد و در حال 
حاضــر که 5 مــاه از ســال 1401 می گذرد، 
اجراهــای صحنــه ای تقریبــاً بــا ظرفیــت 
کامــل برگــزار مــی شــود و به جهــت بعد 
اقتصادی در حوزه موسیقی اتفاق خوبی 
بوده اســت. آغاز ایــن اجراها بــا ژانر پاپ 
شــروع شــد و آرام آرام در گونه های دیگر 
موســیقی همچــون موســیقی های ردیف 
دستگاهی، نواحی و کاسیک، هنرمندان 
امیــدوار  ســالن ها  در  مــردم  حضــور  بــه 
شــدند و تعــداد این اجراهــا افزایش پیدا 

کرد.عاوه بر از ســر گرفته شدن اجراهای 
صحنه ای، اتفاق دیگــری هم در ماه های 
اخیــر در دفتر موســیقی بوقوع پیوســت و 
آن راه اندازی ســامانه ای جامــع در حوزه 
موســیقی بود و بر این اساس خدمات به 
هنرمنــدان، ارباب رجوع، تهیــه کنندگان 
و ناشــران حوزه موســیقی در یک سامانه 
یــا پنجــره واحد انجــام می گیــرد. پیش تر 
کــه  بــود  ســامانه ای  موســیقی،  دفتــر  در 
صرفــاً صــدور تأیید هــای شــعر و ترانه یا 
صدور مجــوز تک آهنگ موســیقی انجام 
می گرفــت و مابقــی خدمــات دفتــر، در 
حــوزه نماهنــگ و اجراهــای صحنــه ای و 
مواردی از این دست به صورت حضوری و 
مراجعه به دفتر صورت می گرفت اما در 
ســامانه ای که به تازگی طراحی اش تمام 
شــده و اجــرای آزمایشــی خــود را ســپری 
می کنــد پیش بینی این اســت کــه تمامی 
ارائــه  موســیقی  حــوزه  در  کــه  خدماتــی 
می شود از پنجره واحد دولت و به صورت 
الکترونیک و غیرحضوری باشــد. در واقع 
دولــت بــرای همــه دســتگاه های اجرایی 
تکالیفــی را معیــن کرده اســت، نخســت 
حذف فرایند های مــوازی. بدین معنا که 

دگرگونــی باعــث فروریختــن عــادات و منافع 
سنتی برخی ها می شود، ولی بعد از این، همه 
متوجه برکات و دستاوردهای تغییر می شوند. 
برخی واکنش ها پیرامون تغییرات در سینمای 
ایران طبیعی است، چرا که حاشیه سازی برای 
ورود بــه عرصــه تــازه و مســیر جدیــد طبیعی 
اســت. هر مسیر تازه ای با ناهمواری های قابل 
پیش بینی و غیرقابل پیش بینی همراه است. 
عادت کردن به مســیر جدیــد زمان می طلبد. 
این در حالی اســت که انتظارات و مطالبات از 
حوزه فرهنگ و سینما بالاست، این انتظارات 
و مطالبات در راستای منافع کان و پایدار ملی 
و برای رشــد، بالندگی، جهش و اعتای حوزه 

فرهنگ و سینماست.
در 10 ماه اخیر، گزاره های تازه برای ترسیم 
افــق پیــش رو و طرح هــای تحولــی بر اســاس 
شناســی  آســیب  و  پژوهش هــا  مطالعــات، 
بنیانگذاری شد و تا این تغییر افق وارد مجراها 
و بســترهای عملیاتی شود مقداری زمان لازم 
اســت. رســالت ما حرکــت در راه رشــد، ارتقا و 
تقویت بنیان ســینمای ملی و انقابی اســت. 
ســینمای انقابــی یعنــی ســینمای مبتنی بر 
اخــاق، آگاهــی و امیــد بــه مثابــه بزرگتریــن 
ســرمایه های اجتماعی.این تحــولات، تقویت 
پشــتوانه های اقتصــادی ســینما و برگرداندن 
مشــی قانون گرایی و اجتناب از رویه های غلط 
و غیرقانونــی را می طلبیــد کــه در این جهت، 
ســه محــور» قانون گرایــی، استانداردســازی و 
عدالت محــوری« را ماک و شــاخص عمل و 
اقدام قرار دادیم. رویکرد ســازمان ســینمایی 
و  استانداردســازی  قانون گرایــی،  بــر  مبتنــی 
عدالت محوری است و همه تصمیم گیری ها 
بر مبنای عدالت فرهنگی و در راســتای توزیع 
منافع در سطح کان ملی طراحی می شوند و 

شهرستان ها در اولویت ما هستند.
ë  یکی از مهم ترین اقدامات شما احیای شورای

عالی ســینما بــود. ایــن اتفــاق قرار اســت چه 
دستاوردی برای سینما داشته باشد؟

امیدبخش تریــن  و  مهم تریــن  از  یکــی 
اتفاق هــا در چنــد مــاه اخیــر احیــای شــورای 
عالی ســینما بود که با اهتمام ویژه آقای دکتر 
اســماعیلی وزیــر محتــرم و بــا پیگیری هــای 
عالــی  شــورای  شــد.  محقــق  ایشــان  جــدی 
ســینما می تواند در کنار ســاز کارهــای موجود، 
بازویــی مهــم و تأثیرگــذار بــرای پرداختــن به 
مباحــث کان ســینما مثل تأمیــن تجهیزات 
فنــی ســینما، احــداث ســالن های ســینمایی، 
رفــع مشــکل بیمــه، بازنشســتگی و بیــکاری 
هنرمندان و سینماگران، توسعه ظرفیت های 
خانگــی،  نمایــش  پلتفرم هــای  در  جدیــد 
بررســی مشکات بزرگتر ســینما و موضوعات 

مــردم بــرای دریافت مجوز های کســب و کار 
در صف هــای طولانی حضور پیــدا نکنند و تا 
جایی که ممکن اســت فرایند ها کوتاه ســازی 
شــود و عــاوه بــر ایــن از درگاه هــای واحدی 
بــه مــردم خدمات رســانی شــود. لذا مســأله 
پنجــره واحد یــا درگاه واحد خدمــات دولت 
مطــرح شــد و چه دفتر موســیقی و چه ســایر 
ادارات تخصصــی مکلــف بودنــد در اولیــن 
فرصت بــه این پنجــره واحد متصل شــوند. 
ســامانه قبلی دفتر موســیقی، بــه این پنجره 
واحــد متصل نبــود بر این اســاس حــدود 3 
تــا 4 مــاه از مرحلــه گــذر از ســامانه ســابق تا 
طراحی و راه اندازی سامانه جدید که متصل 
به پنجره واحد باشــد فاصله ایجاد شد و این 
مــدت زمــان موجب شــد در کار شــرکت ها و 
صاحبان آثار وقفه ای ایجاد شــود و بر همین 
اســاس دریافت مجوز ها به شکل حضوری و 
کاغــذی انجام می گرفت امــا در حال حاضر 
این ســامانه به شکل آزمایشی فعالیت خود 
را آغاز کرده و تاش ما بر این اســت بتوانیم 
به صورت کامل و جامع فعالیت های خود را 

ادامه بدهیم.
نکته دیگر اینکه، ذیل ســند تحول دولت 
محتــرم  وزیــر  کــه  همان طــور  و  ســیزدهم 
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســامی در حیــن 
اخذ رأی اعتماد از مجلس شــورای اســامی 
ادارات  و  معاونت هــا  بودنــد،  کــرده  اعــام 
کل ایــن وزارتخانــه مکلفنــد تــا اقدامــات و 
فعالیت هایشان بر اســاس برنامه های کان 
دولــت باشــد. لــذا در حــال حاضــر تمامــی 
هســتند  تــاش  در  ادارات  و  معاونت هــا 
اقدامات شــان دراین راســتا انجــام بگیرد. بر 
این اســاس در حــوزه هنــر برنامــه دولت در 

کان،  سیاســت های  تصویــب  اســتراتژیک، 
تعیین ســازکارهای لازم برای اعمال مدیریت 
هماهنــگ منابــع و امکانــات ملــی در عرصه 
ســینما، تصویب برنامه هــای حمایت از تولید 
آثار فاخر سینمایی و... باشد. به امید باز شدن 
گــره کــور بســیاری از مشــکات ســینماگران، 
احیای این شــورا در دســتور کار وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســامی و ســازمان ســینمایی قــرار 
گرفت و خوشــبختانه، پیگیری ها و تاش ها در 
ایــن زمینه به بار نشســت و بــا تصویب هیأت 
وزیران، ســینمای ایران صاحب شــورای عالی 
سینما شــد. با تشکیل شــورای  عالی سینما به 
ریاست معاون اول رئیس جمهور با اختیارات 
اصــل 13۸، سیاســتگذاری، هدایــت، نظــارت 
و هماهنگــی در تولیــد آثــار فاخــر ســینمایی 
به ثبت رســید تــا ریل گــذاری وســیعی در این 
حــوزه صورت بگیرد. بنابراین می توانیم امروز 
ادعا کنیم که با تصویب شــورای عالی ســینما 
توســط هیأت وزیران ،سینمای ایران و ریاست 
آن توســط معــاون اول رئیس جمهــور به یک 

اولویت برای دولت تبدیل شده است.
ë  یکــی از فرازهــای مهــم در ایــن دوره فراینــد 

بازنگــری در آیین نامه ها و برخــی مقررات کهنه 

و قدیمــی بوده اســت. آیا امیدی بــه تغییرهای 
در  تغییرهــا  اغلــب  دارد؟  وجــود  اساســی 
آیین نامه ها انجام می شــود امــا ضمانتی برای 

اجرای آنها نیست.
یکــی از انتقادهای همیشــگی بــه مدیریت 
ســینما ایــن بــوده کــه در حــوزه ارزشــیابی آثار 
ســینمایی و ویدیویی همــواره با چالش  و عدم 
شــفافیت  روبــه رو بوده ایــم. ریشــه بســیاری از 
ایــن مشــکات، در بــه روز نبــودن آیین نامه ها 
و مقــررات اجرایی تعریف می شــود. بنابراین 
نیازهــای  از  آیین نامه هــا  ایــن  در  بازنگــری 

ضروری سینما بوده است.
از ایــن رو، اصــاح مقــررات ســینمایی بــا 
توجه به قانونمندی در عرصه ســینما و پرهیز 
از رفتارهای ســلیقه ای و جلوگیــری از دور زدن 
قوانیــن و ضوابط صــورت گرفت. نتایج چنین 
و  آیین نامه هــا  در  بازنگــری  بــه  عملکــردی، 
انتخاب اعضای شوراهای سازمان نظیر پروانه 
فیلمسازی، پروانه نمایش فیلم و...، بازنگری 
ســینمایی،  آزاد  آموزشــگاه های  مقــررات  در 
پشــتیبانی  مراکــز  و  ســینمایی  مؤسســه های 
ســینمایی انجامید. همچنین، تشکیل شورای 
راهبردی اکران سینما، زمینه ای فراهم آورد تا 

ســطح عمومی از یک ســو، توسعه آموزش 
هنر و توســعه هنر در مناطق کمتر برخوردار 
اســت و همچنیــن در بعــد اقتصــادی نیــز، 
توســعه اقتصاد فرهنــگ و توســعه اقتصاد 
هنــر جزو برنامه های اصلی دولت اســت به 
ایــن علت که حوزه فرهنــگ و هنر بتواند به 
کمک بخش خصوصــی برای ذینفعان این 
حوزه اشــتغال و درآمدزایــی ایجاد کند و در 
بخش موســیقی، تسهیل ســازی و ســهولت 
در مجوز ها و کمک به آســان شــدن کسب و 
کار هــا جــزو برنامه های دولت اســت و ما به 
عنــوان ادارات تخصصــی موظــف هســتیم 

موانع را برداریم و کمک کنیم که این کسب 
و کارها فرایند ساده تری داشته باشد.

ë  تعامل ایــن نهاد دولتی، بــا نهادهایی که
در حــوزه موســیقی فعالیــت دارنــد مانند 

صدا و سیما چگونه است؟
در ســال  جاری در شــورای عالــی انقاب 
شــاهد  را  بســیارخوبی  اتفــاق  فرهنگــی 
خواهیــم بــود کــه مربوط بــه تصویب ســند 
ملی موســیقی اســت و بالغ بر دو سال برای 
آماده ســازی آن وقت صرف و ســپری شــده 
تــا پــس از اخــذ نظــر کارشناســان محتــرم 

در شــورا، تصویــب شــود و ایــن نویــد اتفاق 
خوبی اســت کــه در یک ســند بالادســتی به 
موضوع موســیقی پرداخته شــود. این ســند 
تعامــل  جملــه  از  دارد،  مختلفــی  وجــوه 
کــه در حــوزه موســیقی چــه  دســتگاه هایی 
درعرصــه تولید، یا سیاســتگذاری و حامی و 
مصــرف کننده در کشــور فعالیــت می کنند. 
مانند ســازمان صدا و سیما و این دستگاه ها 
حــوزه  در  پررنگ تــری  نقــش  می تواننــد 
موســیقی داشــته باشــند و تصمیمات شان، 

تصمیمات هماهنگ تری با یکدیگر باشد.
عاوه بر اعتبار و ارزش این ســند ملی در 

ساماندهی وضعیت اکران و مدیریت نمایش 
فیلم هــای تولیــد شــده در ســینما، بــا دقت و 
حساســیت بیشــتری دنبــال شــود. دســتاورد 
چنین حرکتی، تدویــن نظام نامه جدید اکران 
بــه منظور جلوگیــری از رفتارهای ســلیقه ای و 

تسریع در نمایش فیلم های تولید شده است.
بازسازی ساختار مدیریت فرهنگی سینما، 
از دیگــر ضروریاتــی بــود کــه در ایــن حــوزه به 
انجام رســید. ازجمله اقدامــات صورت  گرفته 
در ایــن زمینــه می تــوان بــه ادغــام و انســجام 
جشــنواره بین المللــی فیلــم فجــر، تفویــض 
مرجعیــت و راهبــری اکران فیلم هــای هنری 
و تجربی به مرکز گســترش ســینمای مســتند 
و تجربــی، اســتقرار دبیرخانــه شــورای صنفی 
اکــران و راهبــری ســامانه ســمفا در مؤسســه 
ســینما شــهر، واگذاری مدیریت فیلم اولی ها 
به بنیاد ســینمایی فارابــی و برنامه ریزی برای 
راه انــدازی خانــه فیلمنامه در بنیاد ســینمایی 
فارابــی و مهم تــر، تدویــن برنامه هــای کان و 
مأموریت های پنج ســاله مؤسســات با ترسیم 

چشم اندازهای پیش رو و... اشاره کرد.
ë  در ده مــاه حضورتان در ســازمان ســینمایی

و  اســتان ها  در  جهــادی  و  میدانــی  حضــور  از 
شهرستان ها و از سفرهای استانی غافل نشدید و 
بحث عدالت فرهنگی را مطرح کردید. بعضی 
برای این سفرها به شما انتقاد کرده اند. دستاورد 

سفرهای استانی چیست؟
حرکــت در مســیر تحقق عدالــت فرهنگی 
به عنوان شاخصه مهم دولت سیزدهم یکی از 
دغدغه های ســازمان سینمایی در دوره جدید 
بــوده اســت؛ در مرحله اول 10اســتان به عنوان 
اســتان های کــم برخــوردار شناســایی و بازدید 
میدانی و سفر به آنها پیش بینی شده بود. این 
برنامه اساساً با اهدافی همچون استعدادیابی 
و شناســایی نســل جدیــد در ســینما، ارتقــای 
جایــگاه اجتماعــی ســینما در ســطح ملــی و 
اســتان ها، حضــور میدانی و رصــد ملموس و 
نزدیک مشــکات، تبیین شاخصه های جدید 
ســینمایی در دولت انقابی، تــاش و اهتمام 
بــه ظرفیت هــای محتوایــی آیینــی، بومــی و 
خــرده فرهنگ ها، آســیب شناســی حضوری، 
نشســت ها و همگرایی با نمایندگان ولی فقیه 
و امامان جمعه و... صورت گرفت. به هرحال، 
کشــور ما ،کشــور بســیار بــزرگ بــا قومیت ها و 
فرهنگ های مختلف است که هنوز بضاعت ها 
و ظرفیت هــای آن بــرای ســینمای مــا کشــف 
نشــده اســت؛ یکی از مهم ترین مشخصه های 
ایــن حــوزه، توجه به توســعه زیرســاخت های 
سینمایی کشور است. در همین ارتباط، برآورد 
اضافه شــدن ۴00 ســالن ســینما تا پایان ســال 
آینــده به ظرفیت ســالن های ســینمای کشــور 
مــد نظر قرار گرفت. در همیــن ارتباط، انعقاد 
قــرارداد بازســازی و نوســازی 11 ســینما بــا 3۹ 
سالن نمایش فیلم منعقد شد که تمرکززدایی 
از عرصــه ســینما، ایجــاد عدالــت فرهنگــی و 
دسترســی عمومــی بــه امکانــات فرهنگــی از 

مهم ترین نتایج آن اســت. ضمن آن که طرح 
سینماســیار برای نمایش فیلم های جشنواره 
در نقــاط محــروم هــم به انجــام رســید که در 
راستای سیاســت کان عدالت محوری دولت 

سیزدهم قرار دارد.
ë  سازمان سینمایی در راستای افزایش تولید و 

حمایت از فیلمســازان، چه رویکــردی را دنبال 
می کند؟

از  حمایــت  ســینمایی  ســازمان  اولویــت 
بخش هــای تولیــدی اســت و این رویکــرد را از 
طریق مؤسســات بنیاد سینمایی فارابی، مرکز 
گسترش سینمای مستند و تجربی و پویانمایی 
و انجمــن ســینمای جوانان پیگیری کــرده و با 
افزایش بودجه های تولیــدی درصدد افزایش 

اشتغال و امور فرهنگی برآمده ایم.
در ایــن حوزه، حمایت از ســاخت 20 فیلم 
ســینمایی با موضوعــات و مضامین مورد نیاز 
بویــژه موضــوع دفــاع مقــدس در ســال 1۴01 
مــورد توجه قــرار گرفت کــه احتمــالًا، بیش از 
نیمــی از ایــن آثــار در فجــر رونمایــی خواهند 
شــد. همچنین، بــا افزایــش چشــمگیر منابع 
بــا  تــا  کوشــیدیم  ســایر مؤسســات  بودجــه  و 
افزایش ظرفیت هــای تولیــد عاوه بر حصول 
محصــولات فرهنگــی و ســینمایی بــه رونــق 
اشــتغال خانــواده ســینما هــم کمــک کنیــم. 
70 درصــد بودجــه انجمــن ســینمای جوانان 
ایــران و 40 درصــد بودجه مرکز گســترش را به 
فیلمسازان استانی اختصاص داده ایم در عین 
حــال، از طریــق همکاری هــای بین ســازمانی 
و تعامــل با ســایر دســتگاه های اجرایی کشــور 
تاکنون منابع بسیاری خوبی را برای چند برابر 

شدن بودجه های تولیدی فراهم کرده ایم.
در سیاســتگذاری محتوایی فیلم ها گرایش 
بــه ترویــج ســبک زندگــی اســامی - ایرانــی، 
انقــاب  و  اعتــای هویــت دینــی  و  صیانــت 
جامعه، حفظ و اعتای ظرفیت های فرهنگی 
و هنــری اقوام و مذاهــب و احیای نقش فعال 
آموزشــی،  و  فرهنگــی  مباحــث  در  مســاجد 
ازجملــه  گرفــت.  قــرار  اجرایــی  دســتور  در 
دســتاوردهای مهــم ایــن طــرح می تــوان بــه 
ریل گذاری مناسب برای تولیدات سینمایی در 
کشــور با اولویت ارزش های اسامی و فرهنگ 

غنی کشورمان اشاره کرد.
اساســاً، نگاه ما تولیدمحور اســت. بخشــی 
از چالــش مخاطــب در ســینماها مربــوط بــه 
حوزه محتوای فیلم هاست. کارشناسان و اهل 
فــن هم بــر این عقیده انــد که در ســاختارهای 
محتــوا و مضامیــن نیــاز بــه تغییــر و تحــول 
داریــم. خوشــبختانه، بــا ابــاغ مأموریت های 
کان مؤسســات و شــروع جدی آنهــا در حوزه 
تولیــد متناظر با اولویت هــا و محورهای جدید 
رونــد خوبی را در حــوزه تولید فیلم های کوتاه، 
مستند، انیمیشن و سینمایی شاهدیم. انتشار 
نمودارهــای آمــاری از ضریــب رشــد و رونــد 
تولیدات مؤسسات گواه بر آن است که تحرک 
و خیز بلندی در این عرصه شکل گرفته است.

سینمای ایران  نیازمند جراحی است

 موظف هستیم موانع را 
از سر راه هنرمندان برداریم

رئیس سازمان سینمایی در گفت وگو با »ایران«:

محمد الهیاری ، مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت و گو با »ایران«:

نیلوفر ساسانی/ سازمان سینمایی در دوره جدید و در دولت سیزدهم میراث دار وضعیتی 
پیچیده و سخت است. سه نظام تولید، توزیع و پخش همزمان با اختلال و آشفتگی جدی 
مواجــه بودند و پیامدهای کرونا و تأثیر مخرب آن پس از دو ســال پیوســته، فضای عمومی 
و اجتماعی ســینما را با چالش روبــه رو کرده بود. تداوم وضعیت بغرنج ســینماها، اهالی 
سینما را چشم انتظار دولت جدید و رویکردهای نوینی کرد تا تغییرهای بزرگی برای سینما 
رقم بخــورد. انتخاب محمد خزاعــی که از بدنه سینماســت، نور امید در دل ســینماگران 
ایجاد می کند؛ در بازه زمانی کوتاه، سینما در گام نخست از بلاتکلیفی محض بیرون آمده 
و با یک اکران منظم و برنامه ریزی شــده، دیگر تعطیل نشده است. برخی دیگر از برنامه ها 
در میان مــدت و درازمــدت انجام گرفت تا کلیت ســینما از انفعالی که بیش از ۲ ســال آن 
را در برگرفتــه بود، خارج شــود و به وضعیت امروز برســد. قطعاً ایــن وضعیت، مطلوب 
رئیس جمهور، وزیر ارشــاد و رئیس سازمان سینمایی نیست و به همین دلیل، تلاش  برای 
موفقیت های اجرایی بیشــتر در این حوزه، همچنان ادامه دارد.رئیس ســازمان سینمایی 
تأکید دارد با وجود امتیازها و نقاط قوت سینمای ایران، برای برون رفت از مشکلات فعلی، 

سینما نیازمند جراحی است. او در گفت وگو با »ایران«از این تلاش ها گفته است.

ندا ســیجانی/ به گفته مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، از اقدامات 
مهم این دفتر در سال جاری تصویب سند ملی موسیقی است، اقدامی که طی این سال ها 
فراز و نشــیب های بســیاری را گذرانده اســت. محمد الهیاری می گوید: »در شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی اتفاق بســیار خوبی را شــاهد خواهیم بود که مربوط به تصویب سند ملی 
موسیقی اســت و بالغ بر دو ســال برای آماده سازی آن وقت صرف و ســپری شده تا پس از 
اخذ نظر کارشناسان محترم در شورا، تصویب شود و این نوید اتفاق خوبی است که دریک 
سند بالادستی به موضوع موسیقی پرداخته شود.« مدیرکل دفتر موسیقی در گفت و گو با 

»ایران« از دیگر اقدامات این دفتر در دولت سیزدهم سخن گفته که در ادامه می خوانید:

رسالت ما حرکت در راه رشد، ارتقا و تقویت بنیان سینمای ملی 
و انقابی است. سینمای انقابی یعنی سینمای مبتنی بر اخاق، 

آگاهی و امید به مثابه بزرگترین سرمایه های اجتماعی.این 
تحولات، تقویت پشتوانه های اقتصادی سینما و برگرداندن مشی 

قانون گرایی و اجتناب از رویه های غلط و غیرقانونی را می طلبید 
که در این جهت، سه محور» قانون گرایی، استانداردسازی و 

عدالت محوری« را ماک و شاخص عمل و اقدام قرار دادیم

مسأله کپی رایت، به لحاظ حقوقی موضوع مهمی است که باید به آن جدی تر پرداخته شود. 
البته جدا از بعد بین المللی معاهدات مربوط به این قانون، قوانین کپی رایت داخلی ما 

قوانین محکمی است اما متأسفانه به قوانین کپی رایت داخلی احترامی گذاشته نمی شود و 
آثار موسیقی در پلتفرم ها و سایت های مختلف به صورت رایگان منتشر و بارگذاری می شود  

امیدوارم این موضوع مهم و تأثیرگذار به جهت اقتصادی مورد توجه و گفت و گو های جدی تر و 
تصمیمات اجرایی بهتر قرار بگیرد

جهت ارتقای این جایگاه، با مرکز موســیقی 
صــدا و ســیما، مرکــز موســیقی در ســازمان 
و  آمــوزش  وزارت  تهــران،  شــهرداری  اوج، 
پــرورش و شــهرداری تهــران گفت و گو هــای 
منظــم صورت خواهــد گرفــت و امیدواریم 
مجموعــه نهادهــای دولتــی و حاکمیتی که 
در حــوزه موســیقی صاحــب نظر هســتند و 
چه دســت اندرکاران کمک کننــد تا اتفاقات 

بهتری در حوزه موسیقی رخ بدهد.

ë  در ســند ملــی موســیقی، مبحــث کپــی
رایت هم لحاظ شده؟

مســأله کپــی رایــت، بــه لحــاظ حقوقــی 
موضوع مهمی است که باید به آن جدی تر 
پرداختــه شــود امــا ســند ملــی موســیقی به 
اســامی  جمهــوری  در  موســیقی  کلیــات 
ایران می پــردازد، البته اشــاراتی به موضوع 
حقوقی و رعایت حقــوق صاحبان آثار دارد 
و اما بررســی جدی ایــن موضوع در مجلس 
شــورای اســامی اســت و چند ســالی اســت 
ایــن موضــوع توســط دولــت در مجلس در 
حــال کارشناســی اســت. البتــه جــدا از بعد 
ایــن  بــه  مربوطــه  معاهــدات  بین المللــی 
قانــون، قوانین کپی رایــت داخلی ما قوانین 
محکمی اســت اما متأسفانه به قوانین کپی 
رایــت داخلــی احترامی گذاشــته نمی شــود 
و آثــار موســیقی در پلتفرم هــا و ســایت های 
مختلف به صورت رایگان منتشر و بارگذاری 
می شــود و صاحبــان آثــار بــه جهــت مالــی 
ذینفــع نمی شــوند.امیدوارم ایــن موضــوع 
مهــم و تأثیرگذار به جهــت اقتصادی مورد 
توجه و گفت و گو هــای جدی تر و تصمیمات 

اجرایی بهتر قرار بگیرد.


